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אוצרות דברי תורה, סיפורים מכתבים ופתגמים

מתוך שיחות קודש ופגישות בין גדולי ישראל וכ"ק אדמו"ר מליובאוויטש

פרשת שלח תשפ"ג גיליון מס' 1 

יו"ל ע"י:

באור הפרשה באור הפרשה 
כל התפילות עולות דרך חברון

1.  מאחר שבהקלטת היחידות קשה לזהות את זהות הדוברים נכתב על כל א' מבני האדמו”ר מלעלוב 'בן האדמו”ר מלעלוב’.

"ויעלו בנגב ויבוא עד חברון" )פרשתנו יג, כב(.
ויבאו מבעי ליה! אמר רבא: מלמד, שפירש כלב מעצת מרגלים והלך ונשתטח על 

קברי אבות )סוטה ל"ד ע"ב(. 

כ"ק  ביום כ"ד מרחשון תשמ"ה התקיימה פגישה יוצאת דופן בין ארבעת בניו של 
הרה"ק רבי משה מרדכי מלעלוב זי"ע ]כ"ק אדמו"ר הרה"צ רבי שמעון נתן נטע, כ"ק 
אדמו"ר הרה"צ רבי אלתר מנחם זצ"ל ויבדלחט"א כ"ק אדמו"ר הרה"צ רבי פנחס 
וכ"ק אדמו"ר הרה"צ רבי שמעלקע שליט"א[ לבין מרן כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש. 
מליובאוויטש  אדמו"ר  לכ"ק  אביהם  מטעם  חשאית  קודש  בשליחות  הגיעו  הבנים 
שהשתתפו  בניו  ארבעת  הקודש.  בארץ  החרדית  ליהדות  הנחוצים  לדברים  בקשר 
ביחידות שוחחו )בחלקה הגלוי של ה'יחידות'( על ריבוי עניינים מופלאים, וביניהם 
שיחה מיוחדת אודות מעלתה של עיר הקודש חברון במשנת אדמו"רי לעלוב וחב"ד. 

השיחה מוגשת לפניכם בעריכה קלה.

בן האדמו"ר מלעלוב1: בספר 'לקוטי דברי דוד' ישנו מכתב מהרה"צ ר' דוד מלעלוב, 
אודות חשקו לקנות נחלה בחברון, וכותב שם ששמע מפי הרב שמעון מנשה, רבה 
של חברון, ששמע בשם אדמו"ר האמצעי )בנו של בעל התניא(, שישנה קבלה בשם 

הרדב"ז שכל מי שיש לו אחוזת נחלה בעיה"ק חברון יהיה ניצול מחיבוט הקבר.

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש: הרב שמעון מנשה היה רבם של עדת החסידים בחברון, 
שהתיישבו שם ע"פ הוראתו של אדמו"ר האמצעי לייסד ישוב חב"די בחברון, ועמד 
גם בראש כולל חב"ד. על ידו נתפרסמו כו"כ מכתבים של אדמו"ר האמצעי שכתב 
ולכן  חברון,  של  מעלתה  גודל  את  מבאר  שבהם  מכתבים  בחברון,  החב"די  לישוב 
נמצאו   – אלו  ממכתבים  וכמה  כמה  כו'.  בחברון  נחלה  אחוזת  לקנות  גם  השתדל 
באוצרו של כ"ק מו"ח אדמו"ר. ובא' מצינו דבר פלא אודות מעלתה של חברון – שכל 

התפלות עולות למעלה דרך חברון. 

והפלא שבדבר – מכיון שישנו פס"ד מפורש בשו"ע בנוגע לתפלה היה עומד בארץ 
ישראל יחזיר פניו כנגד ירושלים, היה עומד בירושלים יחזיר פניו כנגד למקדש. 

היו  הבית  שבזמן   – הזה  לזמן  הבית  זמן  בין  חילוק  יש  אולי  מלעלוב:  האדמו"ר  בן 

התפלות עולות דרך ירושלים ובית המקדש, ובזמן הזה עולות התפלות דרך חברון. 

נוהגים  וכן  הזה,  לזמן  בנוגע  גם  הוא  השו"ע  דין  פסק  מליובאוויטש:  אדמו"ר  כ"ק 
בפועל ממש כיום – לא רק בחוץ לארץ, - ששם אפשר לומר שהחזרת הפנים כנגד 
ארץ ישראל היא באופן כללי - אלא גם בארץ ישראל, שבעת התפלה מחזירים את 

הפנים כנגד ירושלים דוקא, ולא כנגד חברון.

ולתרץ סתירה זו, יש לומר – בדוחק על כל פנים – שהתפלות באות תחלה לחברון, 
ומשם – לירושלים ואי אפשר לומר להיפך, שבאות לירושלים ומשם לחברון, שהרי 

קדושת ירושלים היא למעלה מכל שאר חלקי ארץ ישראל. 

היכן נמצאים האבות הק' בליל שבת קודש?
בן האדמו"ר מלעלוב: הרה"צ ר' דוד מלעלוב היה אומר שבליל שבת נמצאים האבות 
אצל הכותל המערבי, פעם רצו לנסוע מירושלים לחברון כדי לשהות שם בשבת, ולא 
הסכים ר' דוד, באמרו שבליל שבת נמצאים האבות בירושלים, אצל הכותל המערבי. 
יכול  שהיה  אף  בחברון,  להתפלל  הלך  כלב  שגם  שמצינו  מלעלוב  דוד  רבי  והוסיף 

ללכת להתפלל בהר המוריה שבירושלים. 

לא  שירושלים  בפשטות,  לומר  אפשר   – לכלב  "בנוגע  מליובאוויטש:  אדמו"ר  כ"ק 
היתה בדרכם של המרגלים, שהרי נאמר "ויעלו בנגב" ומשם "הלכו בגבולי' באורך 
ארץ  באמצע  )להיותו  בדרכם  הייתה  לא  שירושלים  כך  כו'"  גאם  כמין  וברוחב 
ישראל(, משא"כ חברון. ועוד: ההליכה לחברון דוקא היתה מפני המעלה והסגולה 

המיוחדת שבהשתטחות על קברי אבות, שענין זה לא היה אלא בחברון דוקא. 

האבות  קברי  על  להשתטח  נוהגים  היו  לעלוב  בית  אדמו"רי  מלעלוב:  האדמו"ר  בן 
בחברון ארבעה פעמים בשנה.

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש:  האם היו זמנים קבועים לכך? והשיבו בחיוב ושזה היה 
בשלשת ימי הגבלה, ובחודש אלול, ועוד. 

)לשלימות העניין עיין בארוכה בספר 'שיח שרפי קודש' עמודים 141-156( 

מפניני המלכותמפניני המלכות
"נסעתי במיוחד לאהל כי כלב בן יפונה השתטח בקברי אבות"

2.  הרב סיראט זצ”ל כיהן כרבה הראשי של יהודי צרפת בין השנים תש”מ – תשמ”ז.

הרב הראשי של צרפת הרב שמואל סיראט זצ"ל2 שנלב"ע שנה זו בי"ט שבט והיה 
אדמו"ר  כ"ק  של  הק'  בחצרו  ביקר  האחרון,  בדור  הרבנים  מגדולי  לאחד  נחשב 
הרבי  עימו  דיבר  ערבית  תפילת  אחרי  תשמ"ה.  שלח  פ'  א'  ביום  מליובאוויטש 
ארוכות ובתוך הדברים הסביר לו הרבי מדוע נסע במיוחד לאהל הקדוש של חמיו 

כ"ק האדמו"ר הריי"צ:

"כפי שכתוב בפרשה, כלב הלך להשתטח על קברי אבות. על כן נצלתי הזדמנות זו, 
להשתטח על קברי אבות. יהי רצון, שבקרוב ממש נזכה, לאחרי שנשתטחו על קברי 
אבות, שלא נצטרך לחכות רחמנא ליצלן כמה זמן, אלא נגאלין מיד. כשהולכים . . 

צריכים ללכת בסדר מסודר. אזי בראש צריכים ללכת המדריכים הרוחניים, הרבנים 
הראשיים ולאחר כן כל הרבנים, ואחר כן עמא דבר".

נורא - אבל  - לא  הרב סיראט: בעזרת ה'. כן אנחנו מקוים ליום הגדול הזה, הגדול 
גדול. 

כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש: ...מתעכב יותר ויותר אזי בודאי הקב"ה ימלא תפלת עם 
ישראל ברחמים. 

)'בצל החכמה' עמוד 299(



אקטואליה בפרשהאקטואליה בפרשה
מתנועת שלום עכשיו יהיו צרות שלא היו כמוהם לישראל

3.  בנו של הרב הראשי הרב יצחק הלוי הרצוג. כיהן אז כשגריר ישראל באו”ם.
4.  היה זה בתקופת הסכמי השלום עם מצרים שמסרו למצרים את כל חבל  סיני עם כל שדות הנפט 'בעבור פיסת ניר’.

בעל  הברית  בארצות  הרבנים  אגודת  יו"ר  זצ"ל  עלברג  שמחה  רבי  האדיר  הגאון 
שלפני  בפולין  הדורות  ענקי  של  תורתם  מדברי  וינק  שראה  מי  שמחה'  ה'שלמי 
השואה והיה מתלמידיו המובהקים של מהר"מ שפירא, זכה לקירובים נדירים מכ"ק 
אדמו"ר מליובאוויטש ולהוראות בעניינים העומדים על סדר היום. במוצאי אחרון של 
פסח תשל"ח )1978 למניינם( פרסם את שביקש ממנו כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש 
אודות התנועה החדשה שהוקמה חודש וחצי קודם לכן )אדר תשל"ח( תנועת 'שלום 

עכשיו' שמטרתה להוציא דיבת ישראל רעה בעיני אומות העולם.

בחוזק  בהסברה  יפעלו  הרבנים"  ש"אגודת  מבקש  "הרבי  עלברג:  הגר"ש  כתב  וכך 
עכשיו",  "שלום  עצמם  ומכנים  לאחרונה  שקמה  התנועה  נגד  התקיפות  ובכל 
תנועה  ומקימים  יהודים  כשקמים  ישראל.  לעם  מסוכנת  הכי  התנועה  זו  שלדעתו 
שכל עניינה להחזיר את השטחים, על זה נאמר "מהרסיך ומחריביך ממך יצאו". הם 

בני ישראל  יותר מהמרגלים, שהמרגלים פעלו מה שפעלו רק בתוך  גרועים בהרבה 
להחלישם, ועוד שרק אמרו להשאר במדבר, ואילו התנועה החדשה תפעל גם בקרב 
אומות העולם להסביר להם שהיהודים צריכים לוותר על ארץ הקודש, והם יוציאו 
דיבת הארץ רעה גם בפנים וגם בחוץ, ולכן סכנתם גדולה מאוד. וכנגדם צריכה אגודת 
הרבנים לפעול בהסברה ולעורר את כל מי שיש לו השפעה בכל הכוח. ואם לא יפעלו 
בעוד מועד, יהיו מהם צרות צרורות שלא היו כמוהם לישראל. אינני רוצה לפתוח 
פה, אבל כל הארגונים והרבנים צריכים לדעת את האחריות הגדולה, כי הארגון הזה, 
ולענה,  יהיה בתוך תקופה קצרה שורש פורה ראש  נגדו בתעמולה,  ילחמו  לא  אם 

אשר כל החכמים בישראל לא יצליחו לתקן את כל ההיזקים והקלקולים שלו". 

)'בסוד שיח' עמוד 278( 

 ימי זיכרון  ימי זיכרון 
כ"ה בסיון יארצייט  הראשון לציון המקובל רבי מרדכי אליהו זצ"ל

קדושת חלה פועלת מלמפרע
"בבאכם אל הארץ" )פרשתנו טו, יח(.

כולן  לפיכך  תבאו  כי  תבא  כי  נאמר  שבכולן  שבתורה  ביאות  מכל  זו  ביאה  משונה 
למדות זו מזו וכיון שפרט לך הכתוב באחת מהן שאינה אלא לאחר ירושה וישיבה 
בחלה  נתחייבו  מלחמה  ואכלו  בה  משנכנסו  בבואכם  בה  נאמר  זו  אבל  כן  כולן  אף 

)רש"י(.

ביחידות ביחידות האחרונה שהיה הגה"צ המקובל הראשון לציון רבי מרדכי אליהו 
אצל כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש ביום ו' מרחשון תשנ"ב דנו בשלל נושאים. ביניהם 
הזכיר הגר"מ אליהו את דברי הירושלמי בחלה )פרק ב' הלכה א'( "מצינו שכשנכנסו 
"כיון  אליהו  הגר"מ  והסביר  בחלה",  חייבים  וסלתות  קמחים  ומצאו  לארץ  ישראל 
שחלות הקדושה היא מלמפרע, מזמנו של אברהם אבינו "לזרעך נתתי את הארץ", 

שהיה קודם מתן-תורה".

על כך השיב כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש ש"בנוגע לחיוב דחלה – הרי זה מצוה בתורה, 
והחידוש בירושלמי הוא שקיום התורה ומצוות לאחרי הכניסה לארץ ישראל פועל 
חלות הקדושה מלמפרע מזמנו של אברהם אבינו, שישנה גם הקדושה שתומשך על 

ידי קיום התורה ומצוות.

והוסיף על כך הגר"מ אליהו שחלות הקדושה מהני לקיום התורה ומצוות, כדאיתא 
מאי  בירושלים,  תינוקות  מלמדי  מושיבין  שיהיו  "התקינו  ע"א(  )כ"א  בתרא  בבבא 
גדולה  קדושה  רואה  שהיה  "לפי  התוספות  ופירשו  תורה",  תצא  מציון  כי  דרוש, 
כו' היה מכוון לבו יותר ליראת שמים וללמוד תורה, כדדרשינן בספרי למען תלמד 
גדול מעשר שני שמביא לידי תלמוד, לפי שהיה עומד בירושלים והיה  וגו',  ליראה 
שמים  ליראת  מכוון  הוא  גם  היה  ובעבודה  שמים  במלאכת  עוסקים  שכולם  רואה 
ועוסק בתורה", וכן מצינו שלימוד התורה בארץ הקודש, בקדושת הארץ, הוא באופן 

נעלה יותר.

"שגם קדושת הארץ כשלעצמה עוד לפני  על כך הוסיף כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש 
קיום התורה ומצוות פועלת בישראל, כמובן מהפלאת קדושת הארץ בדברי חז"ל 
וקיום  – לפני לימוד תורת ארץ ישראל  שהעליה והביאה לארץ ישראל כשלעצמה 
המצוות התלויות בארץ, ועד להקרבת הקרבנות – פועלת המשכת השכינה על בני 

ישראל". 

)תורת מנחם תשנ"ב ח"א שיח שרפי קודש עמוד 3 ואילך( 

יפה שיחתן יפה שיחתן 
ונהי בעיננו כחגבים וכן היינו בעיניהם כנמלה 

 בד' תמוז תש"מ ביקר אצל כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש בעל ה'עקבי אבירים" זצ"ל 
מסדיגורא שכיהן כחבר נשיאות מועצת גדולי התורה, בין הנושאים עלה העניין של 
מדיניות ההתרפסות של ממשלת ישראל בפני אומות העולם בכל הנוגע לשמירה 

על שטחי ארץ ישראל.

באותה הזדמנות אמר לו כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש ש"דבר פלא הוא  שדוקא את 
– תובעים הערבים.  וירושלים שנקנו בקנין כפשוטו  שלשת המקומות שכם חברון 
מפורש  שכן  העולם  לאומות  אומרים  שלא  בהסברה,  היא  ש"הצרה  לומר  והוסיף 

בתורה". 

בהקשר זה סיפר כ"ק אדמו"ר מליובאוויטש שכשחיים הרצוג3 ביקר כאן ]אצל כ"ק 
אדמו"ר מליובאוויטש[ בשמחת-תורה ]בשנת תשל"ז[, אמרתי לו: "כיון שאתה לוי, 
וחברון שייכת ללויים – תכריז באו"ם שחברון שייכת לך, ואינך מוותר עליה. ואכן 

חיים הרצוג עשה כן, והגיעו לכאן ידיעות על-כך.

נסוגו  שהיהודים  התפלא  בעצמו  קרטר  הברית  ארצות  נשיא  שגם  ידיעות  הגיעוני 

יותר מכפי שהוא קיווה4. והסיבה לכך מפני שהממשלה נפולה מאד בעצמה.

בעל ה"עקבי אבירים" העיר שיסוד זה מוזכר בתורת אביו ]כ"ק האדמו"ר רבי מרדכי 
היינו בעיניהם"  וכן  "ונהי בעינינו כחגבים  זי"ע[ שאמר פעם על הפסוק  יוסף  שלום 
שלכאורה צריך היה להיות כתוב להיפך – בגלל שהיינו בעיניהם כחגבים לכן גם היינו 
בעינינו? אלא הביאור בכך הוא שכיון שבעינינו היינו כחגבים, לכן בעיניהם היינו עוד 
יותר נמוכים מחגבים אלא כנמלה ]וכפי שרש"י מפרש על הפסוק: כן היינו בעיניהם. 

שמענו אומרים זה לזה: נמלים יש בכרמים כאנשים[.

)מוניע(  אברהם  הרב  ישראל  מאגודת  הכנסת  חבר  גם  השתתף  יחידות  באותה 
שאתם  כיון  מליובאוויטש:  אדמו"ר  כ"ק  לו  אמר  שם  סאדיגורא,  מחסידי  שפירא, 
בעל הבית ולפעמים בעל הבית יכול לפעול יותר, במילא כל הדברים שדברתי קודם 
בנוגע לשטחים, צריכים אתם גם-כן לפעול בהם. יש לעשות הכל – ליישב מיד את 
כל הגבול בגלל הצורך הבטחוני, ואילו בהתנחלויות שמקימה הממשלה זה מתעכב 
)שיח שרפי קודש עמוד 298( זמן רב. ממתינים לסידורי מים, חשמל וכו'. 
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